
Opatrný muž, který zaujal
opatrného Petra Nečase

Compiled 29.6.2014 5:23:50 by Document Globe ®   1

Opatrný muž, který zaujal opatrného Petra Nečase

2.5.2012, Rubrika: Česko, Strana: 4, Autor: Petr Weikert, Téma: Univerzita Karlova
Nový ministr školství
Profil
Nová vláda Petra Nečase ještě neměla důvěru poslanců, ale na novém ministrovi školství už byli její členové dohodnuti.
Petr Fiala měl čas na rozhodování od soboty. Dnes ho na Hradě prezident oficiálně jmenuje do funkce.
První volba: Fiala Protože Karolína Peake neměla nikoho, koho by nabídla na uvolněný post ministra školství, přenechala
iniciativu Nečasovi. Jeho první volba padla na Petra Fialu. Názory nyní už bývalého rektora Masarykovy univerzity na
reformu školství zaujaly premiéra před rokem na jednání s šéfy vysokých škol. Když pak premiér navštívil brněnskou
univerzitu znovu loni v září, rovnou Petra Fialu jmenoval svým poradcem, v listopadu pak členem Rady pro výzkum,
vývoj a inovace.
Fiala působil jako rektor sedm let do roku 2011, dosud vykonává funkci prorektora. Je nejen odborníkem, který působil
v letech 2009 až 2011 v mezinárodní radě Evropské univerzitní asociace, ale i manažerem. Léta hojnosti Masarykova
univerzita se za dobu jeho působení dokázala odpoutat od závislosti na dotacích, které jí posílá stát podle počtu studentů.
Naučila se vydělávat také sama, například propojením výzkumu s praxí.
Za dobu Fialova šéfování zvýšila škola svůj rozpočet z 2,7 na 6 miliard korun a hodnotu majetku ze 4 na 11 miliard. Počet
studentů vzrostl z 30 na současných 45 tisíc. Pro srovnání: Univerzita Karlova má rozpočet 7 miliard a 50 tisíc studentů.
Kromě premiéra Petra Nečase si Fialu oblíbil i prezident Václav Klaus. Udělil mu před koncem jeho rektorského období
významné ocenění – zlatou plaketu. Fiala byl vůbec první rektor, který ji kdy získal. Za odměnu pozval pak prezidenta na
univerzitu. Klaus jedno pozvání přijal, druhé nakonec odmítl kvůli studentskému Týdnu neklidu. Dnes se při jmenování
do funkce uvidí Fiala s prezidentem oficiálně potřetí.
Aféry kolem I přes dobré časy musel Fiala na univerzitě řešit několik nepříjemností. Jednou z nich byla plagiátorská
aféra. Škola se sice sama zapojila do aplikace počítačového programu odhalování plagiátorství, ale děkan ekonomicko-
správní fakulty Martin Svoboda musel kvůli opisování sám odstoupit.
Dalším problémem pak bylo vzájemné si vyhrožování smrtí mezi pedagogy na filozofické fakultě. Výhrůžné e-maily
odesílal podle policie Břetislav Horyna Jaroslavu Hrochovi.
Vhodný, politicky neaktivní Petru Fialovi pomohla k jeho dnešnímu jmenování i politická obratnost. Už jednou, a to v
roce 2007, uvažovali politici, že obsadí post ministra školství bývalým rektorem Masarykovy univerzity. Tehdy šlo o Jiřího
Zlatušku, kterého navrhovali premiéru Topolánkovi zelení. Zlatuška ale předtím ostře vystupoval proti brněnské ODS,
což mu nakonec cestu na ministerstvo zhatilo.
Fiala se na rozdíl od něj nevyhraňuje. Když se ho novináři ptali před posledními parlamentními volbami, koho bude volit,
odpověděl, že není důležité, koho volí, ale účast u voleb.
Politici budoucího ministra chválí. „Je to nepochybně fundovaný kandidát s autoritou,“ řekl první místopředseda koaliční
TOP 09 a ministr financí Miroslav Kalousek. Problém s ním nemá ani opozice. „Po odborné stránce proti němu
nemůžeme říct slovo. Patří mezi špičkové odborníky,“ řekl stínový ministr školství Chládek. Podle něj je handicapem
nového ministra nestranickost, bude prý „nečitelný“.
Svou přízeň mu naopak během víkendu vyslovovali kolegové, rektoři vysokých škol, například Václav Havlíček z ČVUT.
Úkoly Na Fialu čeká řada nepříjemných rozhodnutí. Kvůli škrtům bude muset ještě letos sebrat školám 2,5 miliardy
korun, hlavně na platech učitelů. Nastartovat bude muset čerpání evropských fondů, na nichž si vylámal zuby jeho
předchůdce Josef Dobeš.
Čeká jej i prosazování reformy vysokého školství, kterou ještě jako rektor kritizoval. Ve hře je, zda budou studenti platit
třítisícové zápisné, školné 25 tisíc za studium druhé školy nebo přetažení doby studia.
Petr Fiala se do doby svého nástupu na ministerstvo vyhýbá médiím. Poslal jen krátké prohlášení, v němž říká, že chce
školství stabilizovat a vybudovat atmosféru důvěry před změnami, které resort čekají.


